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Grija părintească pentru copii şi tineri 
† Cuvânt la Duminica a 17-a după Rusalii, a Cananeencei 
 Copiii ca persoane umane în creştere sunt darurile cele mai 
scumpe ale lui Dumnezeu pentru părinţi şi pentru umanitatea 
întreagă, care fără copii nu-şi mai poate continua existenţa. 
Însă aceste daruri minunate, pentru istorie şi veşnicie, trebuie 
cultivate cu multă atenţie, multă iubire şi multă răbdare. 
Naşterea, creşterea şi educaţia copiilor sunt o lucrare sfântă 
de împlinire a omului prin iubirea faţă de cei mai apropiaţi 
semeni ai săi: soţia, copiii, rudele, prietenii, vecinii, colegii şi 
toţi cei care îi cer ajutor. Creşterea copiilor în plan biologic şi 
spiritual este şi o maturizare a părinţilor în iubirea lor darnică, 
harnică şi responsabilă. Copiii trebuie educaţi în duhul 
Evangheliei iubirii lui Hristos şi al valorilor creştine, prin 
rugăciune şi îndemn la viaţă sfântă şi fapte bune. În acest 
sens, Sfântul Ioan Gură de Aur îndeamnă: „Părinţii să se 
îngrijească nu de modul cum vor dobândi bani copiii lor, ci de 
modul cum vor dobândi evlavie şi bogăţie sufletească. Trebuie 
să-i educe astfel încât să nu aibă nevoie de multe lucruri, să 
nu se dedea dorinţelor vremurilor de astăzi. Trebuie încă să 
cerceteze cu atenţie când ies copiii lor din casă şi când se 
întorc, unde se duc şi cu cine se întovărăşesc. Dacă 
nesocotesc aceste îndatoriri ale lor, vor da răspuns în faţa lui 
Dumnezeu”. Modelând spiritual caracterul copiilor, părinţii 
cultivă totodată bunătatea şi nobleţea lor părintească, astfel 
încât copiii buni devin fericire pentru părinţi, iar părinţii buni 
fericire pentru copii. În familie se cultivă spiritul comuniunii de 
iubire paternă, filială şi fraternă, se formează personalitatea. 
După cum tatăl sau mama nu sunt în familie fiinţe 
impersonale, tot astfel nici copilul nu este în familie o fiinţă 
impersonală, ci o persoană unică şi irepetabilă. Copilul are un 
chip şi un nume, iar sufletul său este chemat la viaţă pe 
pământ şi în ceruri, omul fiind creat după chipul lui Dumnezeu 
Cel veşnic viu. Cu ajutorul părinţilor şi al celorlalţi membri ai 
mediului familial şi social, copilul îşi formează prima imagine 
despre lume şi societate, cultivă dragostea de părinţi şi fraţi, 
respectul faţă de aproapele şi de locurile natale. Caracterul 
copiilor nu se formează numai prin cuvinte şi activităţi, ci şi 
prin modul de viaţă al părinţilor, prin exemplul dat de aceştia. 
Legătura armonioasă şi afectivă cu părinţii, care este mai 
intensă la vârsta copilăriei, constituie componenta principală a 
formării copilului. Tendinţa copiilor de a-i imita pe părinţi se 
menţine chiar şi atunci când aceştia îşi formează propriile 
familii. Îndeosebi legătura armonioasă dintre părinţi şi a 
copiilor cu părinţii lor este cea mai bună temelie pentru 
dezvoltarea morală şi spirituală a copiilor. Prin studiu, cu timp 
şi fără timp, şi activităţi educative, copiii 
valorifică cei mai frumoşi ani ai vieţii, 
folosind timpul în mod eficient pentru  a  
deveni oameni înţelepţi şi competenţi, 
buni şi paşnici, harnici  şi darnici.  Amin. 
 

 

 

NEBUNIA OMULUI ŞI TĂCEREA LUI DUMNEZEU 
  Sfânta Liturghie este cea mai înălțătoare rugăciune, este 
rugăciunea care unește pe om cu Dumnezeu. Este unicul loc 
tainic care unește în tăcere pe om cu Dumnezeu. Este acel 
moment în care trebuie să ne așezăm în fața lui Dumnezeu și 
sa tăcem înaintea Lui, pentru a-L lăsa pe Mântuitorul Hristos 
Să-și prezinte în mod tainic Evanghelia Sa. Doctrina rugăciunii 
ne învață că rugăciunea se desăvârșește în tăcere. Tăcerea 
are în acest caz o dublă semnificație: tăcerea ca ascultare și 
tăcerea care duce la unirea cu Dumnezeu. Omul ar trebui să-I 
povestească în rugăciune totul lui Dumnezeu și apoi să se 
lase copleșit în tăcere. O tăcere plină de încredere în Cel care 
ne-a ascultat toate problemele și care se va ocupa de acestea 
în cel mai bun mod posibil. Să nu uităm însă niciodată că, 
Dumnezeu în rugăciune nu e un simplu ascultător care nu are 
nimic de spus ci, el este cel cu care dialogăm. Rugăciunea nu 
trebuie să fie un monolog, ci în această rugăciune să fie 
implicat omul dar mai ales Dumnezeu. Rugăciunea trebuie să 
devină un adevărat dialog în care să fim convinși că fiecare 
dintre partenerii dialogului dorește să-l întâlnească pe celălalt, 
iar acest lucru se poate realiza doar când cei doi se ascultă 
unul pe altul. Dumnezeu nu e doar un ascultător static, ci un 
ascultător activ căruia trebuie să-I dăm posibilitatea de a ne 
răspunde problemelor care ne frământă. În tăcere trebuie să-L 
ascultăm pe Dumnezeu, dar trebuie să știm cum să ne 
comportăm, ce să facem spre a-L auzi cu adevărat. Este 
evident că în cadrul rugăciunii vor veni și ispitele, vocea 
diavolului care ne tulbură momentul acesta de comuniune cu 
Dumnezeu. În timpul rugăciunii ne vor veni în minte zeci de 
gânduri și în aceste gânduri ale noastre ne vorbește chiar 
Dumnezeu. 
Sfinții Părinți identifică trei tipuri de gânduri în funcție de 
efectele acestora, astfel: 
- gânduri ce vin de la Dumnezeu - care provoacă liniște și 
pace interioară; 
- gânduri ce vin de la diavol - care provoacă agitație și frică, 
chiar stări de încordare fizică;  
- gânduri propii persoanei - care sunt gândurile ce ne distrag și 
ne fac superficiali în rugăciune și meditație. 

† † † 

  Să ascultăm deci gândurile prin care Dumnezeu ne vorbește, 
urmărind efectele pe care le produc aceste gânduri și 
sentimente în noi, știind bine că atunci când acestea vin de la 
Dumnezeu, ne umplem de pace și de o bucurie profundă. 
Dumnezeu ne provoacă prin aceste gânduri liniștitoare și pline 
de pace, să ne adâncim în profunzimile noastre, să trăim zilnic 
viața noastră exterioară conformă cu profunzimea inimii 
noastre. Iar dacă acolo în inimă e liniște și la exteriorul ființei 
noastre vom manifesta o pace adevarată în relațiile cu 
aproapele. Trebuie să fim pregătiți să ascultăm în tăcere în 
continuare,  cu  răbdare,  umilință  și  speranță  în  Dumnezeu. 

  În fiecare sâmbătă, duminică şi sărbătoare, la ora 8:00, săvârşim Utrenia, Sfânta Liturghie şi Parastas (după caz).  
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SLUGĂ ŞI STĂPÂN 
 

Omul despărţit de Hristos vrea să stăpânească lumea, în 
vreme ce omul care vieţuieşte în Hristos doreşte să-i 
slujească. Cel dintâi crede că prin slujirea lumii rămâne 
neîmplinit, în timp ce creştinul vede în stăpânirea lumii 
pierderea asemănării cu Hristos. Slugă e un cuvânt din ce în 
ce mai incomod pentru gândirea omului modern. Te face să te 
gândeşti la un instrument, la o unealtă. A fi slugă înseamnă a 
fi la dispoziţia cuiva. Avem alergie faţă de acest cuvânt, nu 
suportăm ca cineva să fie mai presus de noi. Stăpân e un 
cuvânt care ispiteşte. De multe ori ni s-a spus că e mai 
important să ne îngrijim de noi, să ne dorim o viaţă 
confortabilă şi o carieră împlinită, că este esenţial să nu uităm 
de noi si că trebuie să profităm cât mai mult de ceilalţi, iar 
dacă observăm că ceilalţi nu sunt interesaţi de propriile 
noastre împliniri, e bine să vestim: „Trebuie să poţi, ştiu că 
poţi, să nu zici că nu poţi”, ca şi când ne-ar interesa traseul lor. 
„Fură-le timpul, joacă-te cu zilele lor, fă-le agenda”, acesta 
este mesajul reuşitei în viaţă. Adeseori se spune că nu poţi 
aplica în viaţă ceea ce se vesteşte în biserică: slujirea. Pentru 
a răzbate în viaţă, ţi se spune că e nevoie de agresivitate, 
individualism, competiţie, în nici un caz nu e nevoie de slujire. 
Aceasta este gândirea lumii. Dar pentru un creştin adevărat,  
cea mai importantă faptă bună este slujirea. Ne aducem 
aminte din Sf. Evanghelie  episodul în care doi ucenici ai 
Mântuitorului, Iacov şi Ioan, Îi cer să le dăruiască locuri de 
cinste în Împărăţia Sa, unul de-a dreapta şi altul de-a stânga 
Sa. Hristos le răspunde: „Nu ştiţi ce cereţi”. Prin acest 
răspuns, Mântuitorul a dorit să le arate că în Împărăţia 
Cerurilor cel mai mare nu este purtat de ceilalţi, ci îi poartă pe 
toţi. Plecând de la avertismentul dat de Mântuitor, fiecare 
credincios să se roage mai întâi pentru ceilalţi şi în cele din 
urmă să se roage şi pentru sine. În Biserică să fie pomeniţi 
mai întâi cei de pe treapta de jos şi pomenirea să fie încheiată 
cu cei din fruntea ierarhiei. Poate aşa vom învăţa că în 
această viaţă lupta trebuie dată pentru ultimul loc, căci acesta 
este primul în Împărăţia Cerurilor. Biserica nu este împotriva 
stăpânirii, chiar ne cere să luptăm pentru ea, dar ea trebuie 
îndreptată către propria persoană. Ne cere să fim stăpâni pe 
propria fire, să nu fim înfrânţi şi robiţi de nici un păcat. Dacă se 
întâmplă să fim promovaţi, trebuie să ştim că suntem puşi nu 
spre stăpânire, ci spre mai multă slujire. S-a spus că sub un 
singur chip ne este permis să privim de sus, numai atunci 
când întindem mâna spre a da ajutor. Important este ca în 
orice funcţie de conducere am ajunge să nu uităm de unde am 
plecat şi să rămânem creştini în adevăratul sens al cuvântului 
şi, mai ales, să nu uităm că o funcţie de conducere nu este 
niciodată veşnică, ci este vremelnică. Una este robul social, 
sluga, şi alta este să fii robul lui Dumnezeu, care trăieşte 
libertatea absolută fără să aibă frică  de  moarte. 
 

† Vitejie înseamnă a te apăra pe tine de vrăjmași, iar omenie 
înseamnă a-l apăra pe vrăjmaș de tine. 
 Să nu vă plângeți de furtuni, de încercări și de suferințe. Nu le urâți, 
ci vă pregătiți să le puteți birui. 

† Nu este un biruitor mai mare pe pământ, decât acela care se 
biruiește pe sine însuși și domnește asupra patimilor sale. 
†  Fă-i prietenului tău bine, ca de rău să-l fereşti, iar duşmanului 
tău fă-i bine, ca să poţi să-l cucereşti.   

 

SIMPLITATEA 

  Cât de mult am reuşit noi, oamenii, să complicăm totul, în 
condiţiile în care viaţa noastră ar trebui să fie atât de simplă, 
de firească şi de naturală, fiindcă Stăpânul şi Creatorul ei, 
„Calea, Adevărul şi Viaţa”, este atât de simplu, de modest, de 
normal şi de firesc „după vorbă, după port”. Am devenit atât 
complicaţi, amestecând lucrurile. Ne sunt plăcute şi agreate 
situaţiile încurcate, căile întortocheate. În postmodernitatea 
târzie, simplitatea, în toate formele ei, este echivalată cu 
prostia, cu ignoranţa şi chiar cu aroganţa. Cu cât simplitatea 
este mai prezentă în viaţa cuiva, cu atât scade interesul social 
faţă de el. Însă, dintru început n-a fost așa. Simplitatea a avut 
o altă categorisire. Dar nu pentru că nu existau motive de 
dezacord şi atunci, ci pentru că ea se impunea cu mai multă 
forţă şi naturaleţe în stilul de viaţă, mai ales în comunităţile 
rurale, în jurul Părintelui duhovnicesc şi al Evangheliei. Şi 
totuşi, simplitatea vieţii este, şi astăzi, ca oricând, o şansă. O 
şansă mare, rară. Un bine de care ne dezicem mult prea uşor. 
O floare discretă dar concretă căreia, însă, nu-i intuim 
prezenţa din pricina uscăciunilor care ne bântuie existenţa. Se 
spune despre modestie şi smerenie că este capacitatea și 
puterea omului de a-şi ţine locul, adică de a se mulţumi cu 
ceea ce este şi cu ceea ce are. Iar aceasta se poate realiza 
numai fiindcă smerenia este simplitate. Dar nu o simplitate 
retrogradă, din punct de vedere cultural, social, axiologic, ci o 
simplitate care are în manifestarea ei o nobilă atitudine faţă de 
valorile vieţii. Iar această atitudine îşi trage seva din izvoarele 
nesecate ale raţiunilor dumnezeieşti care stau la baza 
creaturilor. De aceea, simplitatea îşi găseşte loc numai în 
sufletul curat sau golit de patimi. Despătimirea înseamnă, 
astfel, o detaşare voită de complicaţiile inutile ale vieţii şi 
revenirea la simplitatea firească a harului din noi. Altfel, 
simplitatea nu-i prostie. Dimpotrivă, ea se însoţeşte cu cea mai 
profundă putere şi autentică purtare raţională a omului. Numai 
atunci când omul va reuşi să depăşească analizele de 
suprafaţă ale lucrurilor, trecând dincolo de crusta lor 
înşelătoare şi tare complicată, se va putea bucura foarte de 
toate bogăţiile nebănuite ale simplităţii. În acest sens, se 
spune despre simplitate că este cel de-al şaselea simţ al 
omului şi ochiul lui veghetor, prin care poate întrevedea 
ierarhia valorică a lucrurilor. De aceea, omul simplu nu se 
complică nicicând. Nu se complică de dragul frumosului, al 
liniştii şi al păcii, al bucuriei şi al prospeţimii, al blândeţii şi al 
onestităţii, tot atâtea stări de spirit de care se bucură 
neîncetat. Astfel, simplitatea îl poate creşte pe om la măsurile 
lui Iisus Hristos, Cel care a zis: „Fericiţi cei săraci cu duhul, că 
a lor este Împărăția cerurilor” (Matei 5, 3). Omului sănătos, 
simplu şi firesc, îi sunt necesare, neapărat, trei lucruri: 
- Să-şi cunoască locul, rostul şi folosul! 
- Să-şi facă datoria, împlinindu-şi obligaţiile! 
- Să aibă răbdare, fără a complica, deloc, lucrurile!... 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………….. 

  Dacă vrem să trăim în pace şi prietenie, în armonie şi 
bunăvoinţă între noi şi vecinii noştri, trebuie să cultivăm 
trăsături pozitive, calitativ superioare ale omului. În acest scop 
să ne propunem să vorbim frumos. Să creăm în familie, la 
locul de muncă, în societate, o atmosferă plăcută, optimistă, 
un mic rai pe pământ, care ne va ajuta să devenim mai fericiţi. 

Preot paroh Marian Macuc - 0753.723.189     Preot Gheorghe Andrișescu - 0744.646.446 Preot Eugen Vornicu - 0745.125.326 

† La redactarea acestei foi religioase, se folosesc informaţii libere preluate din mijloacele de informare în masă ortodoxe: site-uri, publicaţii, reviste, ziare, cărţi. † 


